
جزئیات ارائه تخفیف و تسهیلات جدید 

به مشترکان عمده گاز ابلاغ شد

به گزارش ایسنا، براســاس مصوبه روز چهارشنبه )۱۰ آبان ماه( 
هیئت وزیران، وزارت نفت مجاز اســت تعرفــه گاز طبیعی آن 
دسته از مشــترکان عمده گاز طبیعی که حداقل معادل مصرف 
۱۵ روز متوالی گاز طبیعی مورد نیاز خود در دوره اوج مصرف را 
به تشخیص شرکت ملی گاز ایران از طریق هر یک از تأسیسات 
مقیاس کوچــک مایع ســازی گاز طبیعی )مینــی ال ان جی(، 
ذخیره ســازی و تبدیــل )ال ان جی( به گازطبیعی، تأسیســات 
فشرده ســازی گاز طبیعی )ســی ان جی(، ذخیره سازی و تبدیل 
)ســی ان جی( به گاز طبیعی، تأسیسات ذخیره سازی گاز مایع و 
تبدیل آن به )اس ان جی(، )گازمایع مخلوط با هوا قابل جایگزینی 
با گاز طبیعی( و تاسیســات دریافت و تبدیل )ال ان جی( وارداتی 
به گازطبیعی تأمین کنند، برای مقادیر گاز طبیعی تأمین شــده 
از این طریق مشمول تخفیف تعرفه به میزان ۵۰ درصد می شود.

سقف استفاده هر مشترک از این تخفیف پنج سال متوالی و دوره 
اوج مصرف گازطبیعی از ۱۶ آذرماه تا ۱۶ اسفندماه هر سال است.

بر اساس این مصوبه ارائه تسهیلات و تضامین لازم از محل حساب 
بهینه ســازی مصرف انرژی موضوع بند )س( تبصره )۱( و منابع 
بند )ب( تبصره )۱۸( ماده واحده قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ کل 
کشور و احکام مشابه در قوانین بودجه سنواتی آنی به متقاضیان 
ســرمایه گذاری برای احداث تأسیسات فوق الذکر در اولویت قرار 

می گیرد.

مدیرعامل نیروگاه بندرعباس:

واحد شماره ۲ بخار نیروگاه 
بندرعباس به مدار تولید بازگشت

ایسنا/هرمزگان مدیرعامل نیروگاه بندرعباس از وارد مدار شدن 
واحد شماره ۲ بخار این نیروگاه پس از اتمام تعمیرات دوره ای 
در فصل پاییز و اتصال به شبکه سراسری برق خبر داد. داریوش 
محمودی، امروز )بیســت و چهارم آبان ماه(، هدف از تعمیرات 
واحد شــماره ۲ بخار نیروگاه برق بندرعباس در فصل پاییز را 
افزایش راندمان تولید دانست و افزود: طبق برنامه زمان بندی، 
مــدت زمان اجرای این عملیــات ۳۰ روز بود که پس از اتمام 
عملیات، واحد مذکور با میزان ۲۶۰ مگاوات ســاعت انرژی به 
مدارتولید بازگشــت.مدیرعامل نیروگاه بندرعباس اضافه کرد: 
در ایــن برنامه عملیاتی هیدروتســت و رفع نشــتی باندلهای 
کلدریهیت و هات ریهیت، رفع نشــتی از هیترهای فشارقوی، 
بازدید از یاتاقان شماره ۷ توربین، جوشکاری لشینگ وایرها و 
تعویض دیافراگم اکپنشن توربین، ترمیم مسیرهای کندانسور و 

تعمیرات روتین انجام شد.

مدیرعامل شــرکت راه آهن درباره اینکه چرا اکنون بلیت گرفتن به دشواری 
انجام می شــود، گفت: تلاش ما این بوده که تا جایی که می توانیم بلیت را در 
دسترس مردم قرار دهیم؛ علی رغم بدهی ها و انباشت عدم تعمیرات از گذشته 
تلاش شــده به مردم خدمت رســانی کنیم و آمار بلیت صادر شده  هم نشان 
می دهد که ســفرهای ریلی بیشتر شده اســت.به گزارش ایسنا، سید میعاد 
صالحی با بیان اینکه بعد از کرونا، کشــور در شرایط خاصی قرار گرفته بود، 
گفت: طبیعتا در سال ۱۴۰۰ کمی از فضای کرونا در نیمه دوم کاسته شد و 
در همان ایام تغییر دولت صورت گرفت و دولت سیزدهم مستقر شد. آن چه 
که از دولت دوازدهم به دولت سیزدهم به ارث رسید و آن چه در شهریور ماه 
و مهرماه ۱۴۰۰ به ما تحویل شد، انباشت عدم تعمیرات در حوزه لوکوموتیو و 
بهسازی و بازسازی خطوط بود و همچنین بیش از ۲۰۰۰ میلیارد تومان بدهی 
فقط در حوزه تعمیرات لوکوموتیو از گذشــته به جا مانده بود.وی در ادامه با 
بیان اینکه با رفع پاندمی کرونا، تقاضاهای مردم برای مسافرت نیز افزایش پیدا 
می کــرد، گفت: از این رو لازم بود یک تلاش مضاعف کنیم که عقب ماندگی 
گذشــته جبران شــود؛ در حالی که به جای اینکه پول داشته باشیم، بدهی 
داشتیم. با وجود این تلاش های زیادی انجام شد و توانستیم امکانات گذشته 
را که خراب شــده و تعمیرات نشده بود را بازگردانیم و در خدمت مردم قرار 
بدهیم؛ نشان این آماری است که هم در سال ۱۴۰۰، ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ به ثبت 
رســیده؛ البته طبیعی است که در سال ۱۴۰۱، با کاهش پاندمی کرونا و آرام 
آرام بازگشت تقاضاهای سفر، افزایش حمل مسافران را نسبت به سال ۱۳۹۹-

۱۴۰۰ داشتیم.مدیرعامل شرکت راه آهن ادامه داد: تلاش ها به گونه ای بود که 
توانستیم تعداد مسافر بیشتری را حمل کنیم و جابجایی مسافرین به گونه ای 
بود که در سال ۱۴۰۱ با جابجایی ۲۹ میلیون و ۶۷۰ هزار نفر مسافر، ضمن 
این که نسبت به سال قبل آن بیش از ۴۰ درصد رشد مسافر را شاهد بودیم، 
رکورد تاریخ حمل و نقل ریلی مسافری ما جابجا شد؛ قبلا این رکورد مربوط 
به سال ۸۹ بود با ۲۸ میلیون و ۸۰۰ هزار نفر.حمل ونقل ریلی مسافری با همه 
توان به مردم خدمت رسانی می کند صالحی اظهار کرد: ما در شش ماهه اول 
ســال ۱۴۰۲ توانســتیم ۱۶ میلیون و ۲۰۰ هزار نفر مسافر جابجا کنیم و از 
ابتدای ســال تا نیمه آبان ۱۴۰۲ هم بیش از ۲۰ میلیون نفر مسافر را جابجا 
کردیم و این نشــان می دهد حمل ونقل ریلی مسافری با همه توان به مردم 
خدمت رســانی می کند. اگر با همین نرخ پیش برویم به نظر می رسد تا پایان 
سال ۱۴۰۲ از مرز ۳۰ میلیون نفر عبور خواهیم کرد و رکورد سال گذشته را 
خواهیم شکست.وی در پاســخ به اینکه چرا اکنون بلیت گرفتن به دشواری 
انجام می شــود، گفت: تلاش ما این بوده که تا جایی که می توانیم بلیت را در 
دسترس مردم قرار دهیم؛ علی رغم بدهی ها و انباشت عدم تعمیرات از گذشته 
تلاش شده به مردم خدمت رسانی کنیم و آمار بلیت صادرشده  هم گویای این 
است که سفرهای ریلی بیشتر شده؛ از طرف دیگر ما برای اینکه بتوانیم برای 
آحاد مردم یک فرصت برابر داشته باشیم، با همکاری شرکت های حمل ونقل 
ریلی مســافری، عرضه بلیت هم در آژانس ها و هم از طریق فضای مجازی و 
اینترنت همزمان انجام می شود.مدیرعامل شــرکت راه آهن با بیان اینکه در 
ماه های گذشته در ایام پایانی تابستان و ایام اربعین، تلاش کردیم زیرساخت ها 
را ارتقا دهیم، افزود: این اتفاق شاید در سنوات گذشته نیفتاده بود و با توجه به 
افزایــش ضریب نفوذ اینترنت در روزمره مــردم و افزایش تقاضا برای خرید 
اینترنتی، با همکاری شرکت های ریلی توانستیم بحث فروش همزمان اینترنتی 
و آژانس ها را داشــته باشیم؛ زیرا بخشــی از مردم شاید همچنان دسترسی 
مناسب به اینترنت نداشته باشند و ترجیح می دهند از مسیر آژانس ها این کار 
را انجام دهند، اما بخش بیشتر مردم با توجه به افزایش ضریب نفوذ اینترنت 
در آحاد جامعه تقاضایشان این است که بلیت را به صورت اینترنتی تهیه کنند.

نقش راه آهن و شبکه حمل ونقل ریلی بر افزایش سهم کشور در ترانزیت معاون 
وزیر راه و شهرسازی درباره نقش راه آهن و شبکه حمل ونقل ریلی بر افزایش 

سهم کشور در ترانزیت بیان کرد: برای پاسخ به این سوال، باید به سیاست های 
کلی ابلاغی مقام معظم رهبری در قانون برنامه ششم توسعه که سال ۹۴ ابلاغ 
شد اشــاره کرد. در بند ۲۴ ایشان به توسعه حمل ونقل ریلی نسبت به سایر 
مــوارد حمل ونقل اشــاره کردنــد و در بند ۲۵ هم بــه دو موضوع در بحث 
حمل ونقل ریلی باری اشــاره شــده، اتصال مراکز صنعتی و تجاری و بحث 
کریدور شمال.صالحی ادامه داد: ما در شمال کشور دریای خزر را داریم که دو 
کریدور دارد؛ در شــرق دریای خزر مرزهای ریلی ما اینچه برون به ســرخس 
است و دو کریدور هم در سمت غربی دریای خزر داریم، یکی آستارا و دیگری 
مرز جلفا. در جنوب کشــور هم با توجه به اینکه طول وســیعی از کشورمان 
خلیج فارس و دریای عمان است، بخش بندری ما فعال است و بندرعباس و 
بندر امام هر دو به ریل متصل هستند. پس در زمینه کریدور شمال - جنوب 
اگر بخواهیم بارهایی از مبادی مثل روسیه، قزاقستان و همچنین ترکمنستان 
را از مسیر ایران ترانزیت کنیم، یکی از مهمترین اتفاقات، بحث ترکیب ریل و 
بندر اســت.وی خاطرنشان کرد: اینکه بتوانیم به جای ترکیب دریا و جاده، از 
مسیر ریلی حرکت کنیم و مسیر ریلی و دریایی را به هم پیوند دهیم، مزیت 
رقابتی بسیار خوبی اســت و به کریدور شمال - جنوب ما جذابیت بیشتری 
می بخشد نســبت به سایر راهگذرهایی که در کشورهای همسایه وجود دارد.

مدیرعامل شرکت راه آهن با بیان اینکه انتظار داریم سازمان بنادر اسکله رو -رو 
را در بندر امیرآباد که به ریل متصل است، به زودی تکمیل کند، افزود: با این 
کار بار می تواند از سمت چین یا از آکتائو در قزاقستان در کریدور افقی شرقی- 
غربی دریای خزر جابجا شــود و به سمت باکو در آذربایجان یا به سمت اروپا 
برود. با تقویت بندر امیرآباد و احداث اســکله رو- رو، قطاری که با کشتی تا 
اسکله بندر امیرآباد آمده می تواند از کشتی خارج شود و روی ریل قرار گیرد 
و ما می توانیم آن را تا بندرعباس حمل کنیم. همچنین در حال حاضر در بندر 
کاسپین یا همان بندر انزلی تمهیداتی شده و امیدواریم ظرف ماه های آینده با 
اتصال رشت به کاسپین یکی دیگر از راه گذرهای شمالی - جنوبی را تکمیل 
کنیم. کاهش مســیر ترانزیت روســیه - عربســتان از طریق ایران صالحی 
خاطرنشان کرد: کشور ما هم به واسطه وجود ریل، چه از سرخس تا بندرعباس 
و چــه از اینچه برون تا بندرعباس و به لحاظ وجود دریای خزر در شــمال و 
دریای عمان در جنوب یک موقعیت جغرافیایی بسیار پیشرفته برای ترانزیت 
دارد. ما در یک سال اخیر توانستیم برای نخستین بار کود پتاس را از شمال 
روسیه در یک مسیر ۴۸۰۰ کیلومتری تمام ریلی تا بندرعباس بیاوریم که از 
بندرعباس با کشتی به سمت هند حرکت کند.وی ادامه داد: این مسیر قبلا 
حدود ۵۰ روز طول می کشــید، به این صورت که از شــمال روسیه با ریل تا 

دریای ســیاه می رفت و از دریای ســیاه به دریای مدیترانه و سپس از دریای 
سرخ و اقیانوس هند عبور می کرد؛ اما حالا ازطریق مسیر تمام ریلی از داخل 
روســیه تا بندرعباس و ترکیبی با دریا از بندرعباس تا هند حدود ۱۷ تا ۱۸ 
روزه انجام می شود. بدیهی است که این مسیر جذابیت زیادی نسبت به مسیر 
قبلی دارد و تاکنون حدود ۱۰۰۰ واگن تا این مسیر ترانزیت شده است.معاون 
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه در موضوع توسعه ریلی، بحث دوخطه شدن 
را در دســتور کار داریم، افزود: در مسیر شمالی -جنوبی سرخس به بافق به 
بندرعباس که ۱۶۱۰ کیلومتر است، مسیر بافق بندرعباس دوخطه شده، ولی 
مسیر سرخس به بافق دوخطه نشده است که آن را در دستور کار قرار داریم 
و در بودجه سنواتی هم گذاشته شده است. همچنین اتصال چابهار به زاهدان 
چهار قطعه حدودا ۱۵۰ کیلومتری اســت که ســال گذشته قطعه اول آن از 
خاش به زاهدان افتتاح شد، خاش به ایرانشهر و ایرانشهر به نیکشهر و نیکشهر 
به چابهار هم امیدواریم تا پایان دولت افتتاح شود.صالحی خاطرنشان کرد: در 
صورتی که تزریق بودجه طبق برنامه از طریق ســازمان برنامه انجام شــود و 
بتوانیم ریل را بــه چابهار متصل کنیم، می توانیــم مزیت رقابتی جمهوری 
اســلامی ایران را تحقق ببخشــیم، این که یک بنــدر در مجاورت دریاهای 
اقیانوســی داریم و کشــتی هایی که برای حرکت نیاز به عمــق زیاد دارند، 
می توانند در چابهار پهلو بگیرند که به ریل متصل شده است. همه این ها در 
دســتور کار ما در راه آهن جمهوری اسلامی ایران در دولت سیزدهم است و 
امیدوارم تا پایان دولت بتوانیم تمام این ها را افتتاح کنیم و بهره برداری کنیم 
و مردم از خدماتی که راه آهن به کشــور می دهد، بهره مند شــوند.وی درباره 
قطارهای حومــه ای بیان کرد: همه جای دنیا در مجاورت شــهرهای بزرگ 
معمولاً شهرهای اقماری وجود دارد که مردم بتوانند در آنجا سکنی بگزینند و 
باید بتوانند با یک حمل ونقل سریع و ایمن و با قیمت مناسب، از آن شهرک ها 
برای کار به شــهرهای اصلی بیایند. طبیعی اســت که ما هم در ایران از این 
قاعده مستثنی نیستیم و هر روزه مردم از سمت قم، پیشوا، ورامین، گرمسار 
یا از ســمت غرب هشتگرد، تاکستان، قزوین به تهران می آیند و ممکن است 
شــب یا بعد از ظهر هم به شهرهای خودشان مراجعت کنند. این کار توسط 
قطارهای حومه ای انجام می شود که هر روز معمولاً چند رفت و برگشت دارد.

مدیرعامل شرکت راه آهن با بیان اینکه قطارهای حومه یا قطارهای ریل باس، 
عمر حدود ۱۰ تا ۱۲ سال دارند، افزود: بخشی از این قطارها در اختیار بخش 
خصوصی و یک بخش هم در اختیار راه آهن است و از این رو بخش خصوصی 
انتظار دارد که قیمت بلیت قطارها معقول تر شود از این سمت هم دولت تلاش 
دارد که قیمت ها بالا نرود و راه آهن تلاش می کند که بتواند رفاه بیشتری برای 
مردم فراهم کند و طبیعی است که راه آهن بابت موضوع زیان تحمل می کند.

بابت قطارهای حومه ای به شــرکت رجا هر ســاله چنــد ۱۰ میلیارد تومان 
می دهیم صالحی با بیان اینکه ما بابت قطارهای حومه ای به شــرکت رجا هر 
ســاله چند ۱۰ میلیارد تومان می دهیم، گفت: بــرای مثال قیمت تهران تا 
گرمسار یا تهران تا پیشــوا رقم خیلی پایینی است؛ تهران- پیشوا و ورامین 
کمتر از ۵۰۰۰ تومان است یا گرمسار که حدود ۱۰ هزار تومان است. با توجه 
بــه این قیمت های پایین باید به بخــش خصوصی کمک کنیم که آن ها هم 
بتوانند کارشــان را انجام بدهند و اقتصادشان تا حدی بچرخد و کمتر زیان 
کنند.وی با بیان اینکه در کل دنیا تلاش بر این است که مسافر از روی جاده 
و حتی هوا به سمت ریل بیاید، گفت: ما تلاش می کنیم تا جایی که می شود 
به مردم فشار نیاید، اما از آن سمت هم یا باید زیان را به نحوی سازمان برنامه 
تقبل کند و در بودجه سنواتی راه آهن بگنجاند یا اینکه زیان بخش خصوصی 
را ما تحمل می کنیم و در این شرایط عملا راه آهن است که زیان خواهد کرد. 
در همه جای دنیا هم دولت ها و به طور مشخص  سازمان برنامه معمولا زیان 
بخش مسافری را می دهد برای اینکه بتواند با توجه به تلفات جاده ای، مسافر 

را از روی جاده به روی ریل بیاورد.
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معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری انعقاد قرارداد ساخت دستگاه حفاری افقی RSS را یک دستاورد بزرگ برای تامین بازار شرکت های دانش بنیان 
دانست و گفت: ساخت ابزار حفاری افقی منعقد شد و به نظر من این یکی از اتفاقات مهم فناورانه در کشور است و در کنار آن شرکت ملی نفت نیز 
تعهد کرده به مدت ۱۰ سال تضمین خرید خدمت این ابزار را داشته باشد. به گزارش ایسنا، طی مراسمی تفاهم نامه تاسیس »مرکز راهبری هوش 
مصنوعی و میادین نفتی و گازی دیجیتال« و قرارداد کسب فناوری حفر چاه های افقی طویل و چند شاخه  با بومی سازی ابزار RSS با حضور معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری و معاون وزیر نفت و رئیس شرکت ملی نفت ایران امضا شد.در حاشیه این مراسم دکتر روح الله 
دهقانی فیروزآبادی در جمع خبرنگاران با بیان اینکه امضای قرارداد بومی سازی ابزار حفاری RSS تحقق آرزویی دیرینه و تحولی فناورانه در صنعت 
نفت کشور است، اظهار کرد: با انعقاد این قرارداد، شاهد اجرای الگویی موفق و امیدوارکننده از همکاری یک صنعت بزرگ با شرکت های دانش بنیان 

و نوآوری از طریق ایجاد بسترهای لازم، تنظیم گری هدایت گری هستیم.

www.sobh-eqtesad.ir

معاون علمی رئیس جمهوری:

انعقاد قرارداد با وزارت نفت مهمترین دستاورد در راستای توسعه بازار شرکت های دانش بنیان است

info@sobh-eqtesad.ir

امکان صادرات برق به 
اروپا فراهم شد

معــاون انتقال و تجارت خارجی شــرکت توانیر گفــت: بعد از 
ســنکرون ترکیه امکان اتصال برق بین ایران و اروپا فراهم شده 
اســت.به گزارش ایســنا، محمد اله داد امروز در حاشیه بیست و 
سومین نمایشگاه بین المللی برق در جمع خبرنگاران در پاسخ به 
سوال ایسنا درباره امکان صادرات برق به اروپا، اظهار کرد: اکنون 
با ارتباطی که بین ایران و ترکیه فراهم شده امکان تبادل برق با 
اروپا را فراهم شــده اســت.وی با بیان اینکه از لحاظ فنی امکان 
صادرات برق به اروپا فراهم شده است، اظهار کرد: این کار نیاز به 
مذاکره های قراردادی و حقوقی دارد که در دست پیگیری است.

معاون انتقال و تجارت خارجی توانیر با بیان اینکه ۲ پروژه »ایر« 
و »آگیر« نیز برای ارتباط بین ایران و روســیه در دســت اقدام 
اســت که از آن طریق نیز می توانیم بــه اروپا برق صادر کنیم.

گزیده خبر

مدیرعامل شرکت راه آهن:

آمار بلیت صادرشده گویای افزایش سفرهای ریلی است

در دیدار دست اندرکاران برگزاری کنگره بین المللی علامه طباطبایی

رهبر انقلاب: جهاد فکری و تشکیل پایگاه فکری مستحکم ویژگی 
برجسته علامه طباطبایی بود

عضو هیات مدیره انجمن صنایع لوازم خانگی ایران عنوان کرد

تصمیمات خلق الساعه و دستوری، سنگ 
بزرگی پیش پای صنعت لوازم خانگی

وزیر ارتباطات:

امسال ۲۰ درصد خدمات دستگاه های دولتی باید هوشمند ارائه شود

ایسنا/مرکزی عضو هیات رییسه اتاق بازرگانی اراک و هیئت مدیره انجمن صنایع لوازم خانگی ایران گفت: 
تصمیمات خلق الساعه و دستوری، پاشنه آشیل صنایع کشور و همچنین صنعت لوازم خانگی در ایران است.

عضو هیات رییســه اتاق بازرگانی اراک و هیئت مدیره انجمن صنایع لوازم خانگی ایران گفت: تصمیمات 
خلق الساعه و دستوری، پاشنه آشیل صنایع کشور و همچنین صنعت لوازم خانگی در ایران است......

تامین ۶۰ درصدی نیاز به کود فسفاته از تولید داخل

نایب رئیس کمیسیون صنایع بیان کرد

تخصیص ۲۵۰ میلیون دلار برای واردات خودروهای نو
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران خبر داد

هوشمندسازی ۱۵ میدان نفت و گاز ایران با استفاده از 
هوش مصنوعی
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گزیده خبر

رئیسی: فضیلت کتابخوانی به یک پویش 
فراگیر و ضرورت ملی تبدیل شود

رئیس جمهور با بیان اینکه دولــت مردمی برای پویایی حوزه فرهنگ و 
نشــر، از ابتدای کار، نگاه تحولی به حوزه عمومیِ فرهنگ داشــته است، 
 تصریح کرد:  ما عمیقاً بر این باوریم که فرهنگ عمومی در زمینه ارزش ها، 
عقاید و هنجارها، باید اســاس برنامه ها و اقدامات دســتگاه  های فرهنگی 
باشــد و همه آموزش ها و پژوهش ها در این مســیر قرار بگیرد.به گزارش 
ایسنا، سید ابراهیم رئیسی در پیامی به مناسبت هفته »کتاب، کتاب خوانی 
و کتابدار« با تاکید بر ضــرروت تبدیل فضیلت کتابخوانی به یک پویش 
فراگیر و ملی،  رشــد بیش از 10 برابری تعداد کتابخانه های عمومی بعد 
از پیروزی انقلاب اسلامی، در کنار تجهیز فضای کتابخانه  ها را زمینه ساز 
ارائه خدمات متنوع کتاب محور به گروه های مختلف اجتماعی در کشــور 
دانست و از مسئولان امر خواست در ادامه این مسیر، برای بهبود خدمات 
با نگاه به تنوع فرهنگی کشــور و نیازهــای مردم همچنان به تلاش های 
خــود ادامه دهند.متن پیام رئیس جمهور به این شــرح است:بســم  الله 
الرحمن الرحیم»ن والقلم و مایسطرون«هفته و روز »کتاب، کتاب خوانی 
و کتابدار« را به همه کسانی که دل در گرو کتاب و کتاب خوانی داشته و 
سهمی در اعتلای فرهنگ مکتوب ایران اسلامی دارند، صمیمانه تبریک 
می  گویم.بی  تردید کتاب از زیباترین و مهم ترین جلوه  های فرهنگ بشری 
َّذی عَلَّمَ باِلقَلمَ«  است. شــکوه این ارزش را باید در تابش آیات نورانی »الَ
و »ن والقلم و مایســطرون« جستجو کنیم که به قلم و کتاب و آنچه که 
از اندیشــه می  تراود، اهمیت حیاتی قائل اســت. خداوند متعال به قلم و 
حرمتش سوگند یاد کرده و معجزه جاوید آخرین سفیر سعادت بشری را 
کتاب قرار داده است.تأکیدات پیوسته مقام معظّم رهبری)مدظله العالی( 
برای ترویج کتاب و کتاب خوانی و تشــبیه »فرهنگ« به »فضایی که در 
آن تنفس می کنیم«، نقشــه راه مهمی را ترسیم کرده است که امیدوارم 
با همیاری همه دســت اندکاران، روزبه روز به تحقق آن نزدیک تر شــویم 
تا فضیلت کتابخوانی به یک پویش فراگیر و ضرورت ملی تبدیل شــود.

حوزه نشــر به  عنوان یکی از مهم ترین حوزه  های فرهنگی که با آگاهی و 
دانش جامعه ارتباط مستقیم دارد، نیازمند فضای آرام است؛ عرصه  ای که 
هرچه بیشتر مورد توجه قرار گیرد به همان میزان شاهد شکوفایی و رشد 
فرهنگــی جامعه خواهیم بود. دولت مردمی برای پویایی حوزه فرهنگ و 
نشــر، از ابتدای کار، نگاه تحولی به حوزه عمومیِ فرهنگ داشــته است. 
مــا عمیقاً بر این باوریم که فرهنگ عمومــی در زمینه ارزش ها، عقاید و 
هنجارها، باید اساس برنامه ها و اقدامات دستگاه  های فرهنگی باشد و همه 
آموزش ها و پژوهش ها در این مســیر قرار بگیرد. در این صورت است که 
شخصیت جوانان و نوجوانان عزیز ما، به  عنوان سرمایه های بالقوّه فرهنگی، 
ادبی، هنری و علمی، شــکل گرفته و به فعلیّت می رســد.امروز در میان 
تمامی ظرفیت های فرهنگی جمهوری اسلامی ایران، کتابخانه های عمومی 
جایگاه ممتازی دارند. رشد بیش از 10 برابری تعداد کتابخانه های عمومی 
بعد از پیروزی انقلاب اسلامی، در کنار تجهیز فضای کتابخانه  ها، منجر به 
ارائه خدمات متنوع کتاب محور به گروه های مختلف اجتماعی در کشــور 
شده است. لازم است مسئولان امر در ادامه این مسیر، برای بهبود خدمات 
با نگاه به تنوع فرهنگی کشــور و نیازهــای مردم همچنان به تلاش  های 
خــود ادامه دهند. دولت نیز دسترســی عادلانه آحــاد مردم به خدمات 
کتابخانه های عمومی را حق آنها می داند و برای احقاق آن از هیچ تلاشی 
دریغ نخواهد کرد.خوشبختانه اکنون انگیزه و شور خدمت رسانیِ فرهنگی 
در میان مسئولان و دســتگاه های حوزه فرهنگ و کتابخانه  های عمومی 
بیش از گذشته وجود دارد و کوشش های صادقانه آنان شایسته قدردانی 
است. از ســایر ارکان فرهنگی کشور و دست اندرکاران و علاقه   مندان این 
حوزه نیز می خواهم کــه با حضور همدلانه خود، بر این پویایی بیفزایند.

این جانب با قدردانی از برگزارکنندگان و شــرکت  کنندگان در این مراسم 
فرهنگی ارزشــمند، توفیقات روزافزون همه دست  اندرکاران حوزه کتاب 
و کتابخوانی را از درگاه خداوند متعال مســألت دارم.سیدابراهیم رئیسی          

رئیس جمهوری اسلامی ایران

در دیدار دست اندرکاران برگزاری کنگره بین المللی علامه طباطبایی

رهبر انقلاب: جهاد فکری و تشکیل پایگاه فکری مستحکم ویژگی برجسته علامه طباطبایی بود

متن بیانات رهبر معظم انقلاب اســلامی در دیدار 
دســت اندرکاران برگزاری کنگره بین المللی علامه 
طباطبایی که در تاریخ چهارشنبه 1۷ آبان 1۴0۲ 
برگزار شــده بود، صبح امــروز در محل برگزاری 
همایش در قم منتشر شد. به گزارش ایسنا، حضرت 
آیت الله خامنه ای در این دیــدار، مرحوم علامه را 
پدیده ای کم نظیر در حوزه های علمیه در قرن های 
اخیر خواندند و گفتند: یکی از کارهای مهم آیت الله 
سید محمد حسین طباطبایی در بحبوحه تهاجم 
اندیشه های وارداتی و بیگانه، جهاد فکری و تشکیل 
یک پایگاه فکری مســتحکم و با آرایش تهاجمی 
بود، کاری که امروز به آن نیاز داریم. رهبر انقلاب 
اسلامی با اشــاره به ویژگی های برجسته و ممتاز 
مرحوم علامه طباطبایی همچون »علم«، »پارسایی 
و پرهیزگاری«، »مَلـَـکات اخلاقی«، »ذوق هنری 
و شــعر و ادبیات« و »صفا و رفاقــت و وفاداری«، 
افزودند: در بعُد علمی ایشــان جنبه های مختلفی 
وجود دارد که یکی از آنها تنوع علمی کم نظیر آن 
مرحوم است. حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به 
تسلط علامه طباطبایی در علومی همچون »فقه«، 
»صول«، »هیئت و ریاضیات«، »تفســیر«، »علوم 
قرآنی«، »شــعر و ادبیات« و »انَساب« خاطرنشان 
کردند: در کنار این تنوع علمی عجیب، عمق علمی 
و فکری ایشــان در علوم مختلف نیز بســیار قابل 
توجه است به گونه ای که یک اصولی صاحب مبنا 

و یک فیلسوف نوآور و یک مفسر شگفتی ساز بود.

انتشــار اکثر آثار علمی علامه طباطبایی در دوران 
حیات و شــاگرد پروری ایشان از دیگر جنبه های 
علمی مرحوم علامه طباطبایی بود که رهبر انقلاب 
به آنها اشاره کردند و افزودند: تربیت شاگردان عالمِ 
و اندیشــمند و تاثیرگذار همچون شهید مطهری 

و شهید بهشــتی و مرحوم مصباح یزدی در هیچ 
عالمِ دیگری تا به این حد دیده نشده است و اکثر 
شــاگردان مرحوم علامه نیز جــزو نقش آفرینان 
انقلاب اسلامی بودند. حضرت آیت الله خامنه ای دو 
ویژگی برجسته علامه طباطبایی را مورد اشاره قرار 

دادند و افزودند: یکی از این ویژگی ها، جهاد علمی 
کم نظیر و تشــکیل یک پایگاه فکری مستحکم با 
رویکرد تهاجمی، در بحبوحه تهاجم اندیشــه های 
وارداتی و بیگانه و شــبهه افکنی ها بود که دو اثر 
»اصول فلسفه و روش رئالیسم« و »تفسیر المیزان« 
نمونه هایی از این جهاد علمی هستند. ایشان تفسیر 
المیزان را دریایی از معارف اجتماعی و سیاسیِ روز 
در کنار مبانی فکری و حِکَمی و جنبه های خاص 
تفسیری برشمردند و گفتند: امروز نیز ما نیازمند 
پایــگاه فکری تهاجمی هســتیم که پاســخگوی 
نیازهای روز و شــبهات باشــد و این کار را باید از 
مرحوم علامه طباطبایی یاد بگیریم. رهبر انقلاب 
اسلامی، عمل به معارف اخلاقی و سلوکی و بسنده 
نکردن بــه ارائه صِرف مطالــب اخلاقی را دومین 
ویژگی برجسته علامه دانستند و خاطرنشان کردند: 
مرحوم علامــه طباطبایی با آن همه وجوه علمی، 
هیچ هویتی برای خود قائل نبود و در برخوردهای 
رفاقتی و عمومی یک انسان نرم خو، صاحب حِلم و 
متواضع و گرم و گیرا و دلچسب و خوش بیان بود.

حضرت آیــت الله خامنه ای تاکیــد کردند: علامه 
طباطبایی آنقدر که اکنون شناخته شده است در 
زمان حیات، شناخته شده نبود و به برکت اخلاص 
ایشان، روز به روز شخصیت و آثار علامه در سطح 

کشور و دنیا، بیشتر شناخته خواهد شد.

وزیر اقتصاد گفت: ســختگیری ها برای کاهش بخشنامه ها و استعلامات 
گمرکی را تداوم می بخشیم تا رکوردی در کاهش مقررات و پیش بینی پذیر 
کردن تولید در حوزه تجارت خارجی ثبت کنیم.به گزارش ایسنا، احسان 
خاندوزی در حاشــیه جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران اظهار کرد: 
برای تحقق بخشــی از هدف رشــد تولید، در حوزه تجــارت خارجی و 
پیش بینی پذیرکردن تولید در ۸ ماهه اول امسال دو اقدام را انجام دادیم؛ 
تعداد بخشــنامه های گمرک و سازمان های مرتبط با تجارت خارجی ۵۵ 
درصد نســبت به سال گذشــته کاهش یافت.وی افزود: یعنی عدد ۲0۲ 
بخشــنامه سال گذشــته در ۸ ماهه را به ۹1 بخشنامه کاهش دادیم. در 
حوزه متوســط زمان اســتعلامات گمرکی که 11 یا 1۲ روز در ابتدای 
امســال بود به ۶ روز کاهش دادیم و همچنان این مسیر را تا رسیدن به 
حداکثر ۳ روز ادامه می دهیم. در حوزه بخشــنامه ها هم این سختگیری 
را تداوم می بخشــیم تا به رکورد کاهش مقررات و پیش بینی پذیر کردن 
برای تولید در حوزه تجارت خارجی کشــور برسیم.وزیر اقتصاد در پاسخ 
به پرسشــی درباره وضعیت اعطای تسهیلات خرد بدون ضامن و امتناع 
بانک ها از پرداخت این تســهیلات، اظهار کــرد: دو محور در این زمینه 
وجود دارد؛ محور اول پرداخت تســهیلات خرد است و محور دوم اینکه 
اگر از همان بانک پرداخت حقوق یا بازنشستگی متقاضی انجام می شود، 
حق درخواســت ضامن جدید ندارند.وی افزود: در محور اول، گرچه عدد 
پرداختی امسال به شکل معناداری بیش از سال گذشته است اما باتوجه 
به سیاســت های کنترل ســقف ترازنامه بانک ها این گلایه درست است 
و بســیاری مردم در صف دریافت تســهیلات خرد باقی ماندند که طبق 
ســقفی که بانک مرکزی قرار داده، بانک ها چنــدان امکان این را ندارند 
که درخواســت ها را پاســخ دهند.خاندوزی تاکید کرد: این امر نیازمند 
اتخاذ تصمیمی در چهارماه پایانی ســال است که در شورای پول و اعتبار 
تصمیم گیری برای نیازهای خرد عامه انجام می شــود، اما در محور دوم 
که اخذ ضمانت نامه هایی و تضامینی فراتر از دریافت حقوق یا مستمری 

و بازنشســتگی از بانک ها باشند، هر موردی از تخلف شکل گیرد، دستور 
رئیس جمهوری و مصوبه مجمع عمومی بانک های دولتی همچنان سرجای 
خود است و بازرســی وزارتخانه به آن رسیدگی خواهد کرد.///سخنگوی 
اقتصادی دولت در پاسخ به پرسشی درباره برنامه دولت برای کاهش فشار 
تأمین مالی از شــبکه بانکی کشــور، گفت: دو گام تا امروز برداشته شده 
اســت. یکی ۳۵ هزار میلیارد تومان افزایش سرمایه بانک های دولتی در 
سال گذشته و ۵0 هزار میلیارد تومان افزایش سرمایه بانک های دولتی در 
سال جاری و دیگری اینکه برای سال آینده هم جهت بازپرداخت بخشی 
از بدهی های دولت که سال های سال از دولت های گذشته بر دوش شبکه 
بانکی باقیمانده بود برنامه ریزی  کردیم.خاندوزی یادآور شــد: مجلس هم 
حکمی در برنامه هفتم توسعه مصوب کرده است که با اجرای آن، دو اقدام 
تقریباً بی ســابقه در ۲0 سال گذشته برای کمک به توانمندسازی تامین 
مالی تولید از طریق شبکه بانکی، انجام می شود. وی در پاسخ به پرسشی 
درباره تاثیر روابط تجاری میان ایران و عربســتان سعودی، تصریح کرد: 
یکی از دستور کارهای دو سال اخیر این بوده است که بتوانیم از ظرفیت 
کشورهای همسایه و همسو و شرکای راهبردی استفاده کنیم تا بخشی 
از اثرات تحریمی انتقال ارز و تســهیلات را در عرصه بین المللی و شبکه 
بانکی حل و فصل کنیم. در مورد بسیاری از کشورهای همسایه و پول های 
بلوکه شده این امر به نتیجه رسیده است. وزیر اقتصاد یادآور شد: در مورد 
برخی کشورها که ســال ها حتی نتوانسته بودیم به موارد ارزی صادراتی 
خودمان در مثلًا عراق دسترســی پیدا کنیم، مشکل رفع شده و مبالغ به 
شکل مســتمر هر هفته در حال تسویه است. سخنگوی اقتصادی دولت 
ادامه داد: در موضوع عربستان و سایر کشورهای اسلامی هم همکاری ما 
با بانک توسعه اسلامی در جده از طریق عربستان صورت می گیرد. تعداد 
زیادی از پروژه های ســرمایه گذاری در ایران توسط بانک توسعه اسلامی 
انجام می شود. تعاملاتی هم در تأمین مالی ارز حجاج و سایر تعاملات بین 

ایران و عربستان سعودی در حال انجام است.

یک عضو هیات رئیسه کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: کمیسیون انرژی تمایلی به مازوت سوزی در نیروگاه ها 
یا سایر بخش ها ندارد اما اگر در شرایط سخت نیز این اتفاق بیفتد باید طبق قانون  از فیلترهای زیست محیطی مناسب برای 
به حداقل رساندن آلودگی استفاده کنند.عبدالعلی رحیمی مظفری در گفت وگو با ایسنا، درباره تمهیدات اندیشیده شده 
برای تامین گاز در فصل سرما، بیان کرد: چندین نکته برای مدیریت ناترازی گاز در فصل زمستان حائز اهمیت است؛ برای 
اینکه در تامین گاز بخش خانگی دچار مشکل نشویم، باید بتوانیم سوخت دوم صنایع را تامین کنیم. دستورالعملی ابلاغ 
شــده اســت تا مخازن سوخت دوم در خیلی از صنایع ایجاد شود. در جاهایی مانند نیروگاه ها که ما می توانیم از سوخت 
دوم استفاده کنیم، تامین سوخت جایگزین آنها یکی از مواردی است که در جلسات کمیسیون انرژی تکلیف شده است.وی در ادامه اظهار کرد: از سوی دیگر بهینه 
سازی مصرف انرژی از دیگر مواردی است که در دستور کار قرار گرفته است. تشویق صنایع و مشترکانی که مصرف خود را بهینه کنند از دیگر سیاست هایی بوده 

که دنبال می شود. همه این موارد برای مدیریت و کاهش ناترازی گاز از سوی کمیسیون انرژی مجلس مورد تاکید قرار گرفته و اکنون در حال دنبال شدن است.

نایب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی گفت: تاکنون ۲۵0 میلیون دلار برای واردات خودروهای نو اختصاص 
یافته و ۲00 میلیون دلار دیگر در مرحله تخصیص است.علی جدی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به نشست اخیر کمیسیون صنایع 
و معادن درباره بررسی آخرین وضعیت واردات خودرو، بیان کرد: بر اساس گزارشی که در جلسه ارائه شد تعرفه واردات خودروهای 
برقی صفر و خودروهای هیبریدی 1۵ درصد لحاظ شده است و تسهیلاتی برای واردات این خودروها برای حوزه تاکسیرانی پیش 
بینی شده تا حجم بالایی وارد شود.وی در ادامه اظهار کرد: بر اساس گزارش ارائه شده، تاکنون حدود ۲۵0 میلیون دلار برای واردات 
خودروهای نو تخصیص داده شــده است. ۲00 میلیون دلار دیگر نیز در مرحله تخصیص است. بانک مرکزی نیز اعلام کرده برای 
تخصیص این مبلغ مشــکلی ندارد.این عضو کمیسیون صنایع مجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه آیین نامه واردات خودروهای 
کارکرده در دولت به تصویب رســیده اســت ولی مشــروط به نظر بانک مرکزی برای تامین ارز اســت، تصریح کرد: جلسه بعدی 
کمیسیون صنایع با بانک مرکزی برای تامین ارز مورد نیاز واردات خواهد بود. به احتمال قوی این جلسه هفته بعد تشکیل می شود 

تا با حضور بانک مرکزی تکلیف روشن شود و به وزارت صمت برای تامین ارز واردات خودرو کمک کنیم.

عضو هیات رئیسه کمیسیون انرژی پاسخ داد

آیا در نیروگاه ها مازوت سوزی می شود؟
نایب رئیس کمیسیون صنایع بیان کرد

تخصیص ۲۵۰ میلیون دلار برای واردات خودروهای نو

سردار سلیمانی: توان بسیج به 
مرحله بازدارندگی رسیده است

فرمانده بســیج مســتضعفین با اعلام اینکه توان بســیج به مرحله 
بازدارندگی رســیده اســت ، گفت: ایران امن ترین کشــور در بین 
کشــورهای دنیا شناخته می شود. به گزارش ایســنا، سردار پاسدار 
غلامرضا سلیمانی در نشستی خبری به مناسبت هفته بسیج گفت: 
هفته بســیج امسال مصادف شد با احقاق حق مردم غزه که در حال 
آزاد کردن سرزمین های خود هستند وی افزود: آمریکایی ها در کنار 
رژیم اشــغالگر صهیونیســتی با امکانات فراوانی که دارند آتش های 
گســترده ای را بــر روی کودکان معصوم و زنــان و مردانی که هیچ 
دفاعی ندارند، گشــودند این آتش ها موجب شهادت هزاران نفر زن 
و کــودک شد.ســلیمانی تصریح کرد: حمایت جهانــی از مظلومان 
فلسطینی در سراسر کشور در تجمعات اعلام شده خواهند کرد.وی 
تجمع ۲00 هزار نفری در نزدیکی کاخ ســفید را نشــانه روشنگری 
مردم دنیا نســبت به مقاومت مردم فلســطین دانست و افزود: هیچ 
نشانه ای دال بر اینکه ملت ایران حمایتش را از مردم فلسطین تغییر 
داده مشاهده نمی شود. همه دنیا ملت بزرگ ایران را نگین انگشتری 
مقاومت می شناســند.رئیس بسیج مستضعفان گفت: توان بسیج به 
مرحله بازدارندگی رســیده و بحمدالله ایران با ثبات ترین و امن ترین 
کشور در بین کشورهای دنیا شناخته می شود و مولفه امنیت پایدار 
توســط ملت ایران و امنیت مردم پایه محقق شــده است. گام دوم 
انقلاب اســلامی که از سوی رهبر معظم انقلاب به عنوان یک چشم 
انداز راهبردی برای ملت ایران تهیه شد که در تحقق دولت اسلامی و 
در تحقق جامعه اسلامی و تمدن نوین اسلامی هم ان شاءالله با تکیه 
بر همین تجربه به پیش خواهد رفت.سلیمانی افزود: بسیج به عنوان 
تشکیلات انقلاب اسلامی و به عنوان بزرگترین تشکیلات مردمی دنیا 
به عنوان بزرگترین تشــکیلات مردمی رسالت بسیار سنگینی دارد.

وی از رویکردهای ســه گانه بسیج سخن گفت و افزود: رویکردهای 
جهاد تبیین، جهاد امیدآفرینی و جهادِ خدمت با کلید واژه بســیج 
امیدآفرین از ۲۸ آبان به مدت یک هفته در مرقد امام خمینی برگزار 
می شود.سلیمانی مسابقات اســتانی قرآنی در اردبیل، افتتاح 1۳0 
مرکز مشــاوره خانواده، رزمایش 100 هــزار خدمت اصناف در هزار 
نقطه در تهران، اعزام تیم های جهادی پزشــکی به مناطق محروم به 
نیابت از شــهدای سلامت، طرح رضوان برای رفع مشکلات روستاها 
در ۲۷0 روســتا، ۵۴0 میز خدمت در ۵۴0 شهرســتان، رفع موانع 
از صنایع کوچک و متوســط توسط بســیج صنعت و معدن، توزیع 
1000 کالای اساســی مســتضعفان و رونمایی از تولیدات فرهنگی 
بسیج بخشی را از برنامه های هفته بســیج اعلام کرد.وی ادامه داد: 
میز خدمت بسیج کارمندان در دستگاه های دولتی و اجتماع بزرگ 
بسیجیان دانشجو و طلبه در جوار حرم مرقد امام خمینی)ره( برگزار 
می شود همچنین توان رزمی بســیج در قالب گردان های بسیج در 
مراکز اســتان ها و شهرســتان ها به نمایش گذاشته می شود.رئیس 
سازمان بسیج مستضعفان خاطرنشان کرد: همکاری بسیج با بخش 
سلامت کشور دیرینه و گسترده است. واکسیناسیون کودکان در دهه 
۸0، طرح غربالگری در ســال های قبل از کرونا و توسعه همکاری ها 
در دوران کرونا انجام گرفته اســت. در برنامه داریم تا در ۵00 شهر 
۵00 درمانگاه تشــکیل دهیم که تا این لحظه 1۵0 درمانگاه ساخته 
شده که در هفته بســیج افتتاح می شود.سلیمانی در بخش دیگری 
از ســخنانش از وجود بیش از ۳000 مهد کودک قرآنی سخن گفت 
و افزود: نمی توان بســیج را از مردم جدا دانست؛ چرا که ملت ایران 
در جهت اعتلای کشــور انجام وظیفه می کنند تا توســعه و عدالت 
در کشــور رقم بخورد.فرمانده بسیج درباره سخنان اخیر مقام معظم 
رهبری درباره بسیج لندن گفت: در تفکر بسیجی باید توجه داشت. 

بسیج یک سازمان نیست، بلکه یک تفکر است. 

خاندوزی: در کاهش مقررات تولید حوزه تجارت خارجی رکورد می زنیم
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گزیده خبر

وزیر ارتباطات:

امسال ۲۰ درصد خدمات دستگاه های 
دولتی باید هوشمند ارائه شود

وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات گفت: امیدوارم به زودی در وزارت جهاد 
کشــاورزی شاهد اتفاقی خوب در حوزه هوشمندسازی ارائه خدمات باشیم 
که مردم بتوانند بیش از گذشــته طعم شیرین استفاده از فناوری را در این 
حوزه نیز بچشند.به گزارش ایسنا،  پنجمین جلسه کمیته نظارتی اجرای بند 
ج تبصره ۷ قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ که به هوشمندسازی خدمات دولت 
و راه انــدازی پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند اختصاص دارد با حضور 
عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات؛ محمدعلی نیکبخت، وزیر 
جهاد کشاورزی؛ میثم لطیفی، معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان اداری 
و اســتخدامی و معاونان رئیس ســازمان برنامه  و بودجه برگزار شد.در این 
جلســه وضعیت انجام الزامات قانون برنامه ششم توسعه، قانون بودجه سال 
۱۴۰۲ و مصوبات شــورای اجرایی فناوری اطلاعات در حوزه ارائه خدمات 
هوشــمند وزارت جهاد کشاورزی، سازمان ها و شــرکت های تابعه بر بستر 
پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند مورد بررسی قرار گرفت.در ابتدای این 
جلســه گزارش نظارتی حوزه کلان هوشمندسازی دستگاه های دولتی ارائه 
شد که بر اســاس آن میزان کاربران ثبت نام کرده و دریافت کننده خدمات 
از پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند، ۲۸ میلیون نفر اعلام شد.در ادامه 
نیز وضعیــت ارائه خدمات برخط وزارت جهاد کشــاورزی از طریق پنجره 
واحد خدمات دولت هوشــمند در حضور معاونان وزیر جهاد کشــاورزی و 
روسای سازمان های دامپزشکی، شیلات ایران، منابع طبیعی و آبخیزداری، 
امور اراضی کشور، تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی، امور عشایر، حفظ 
نباتات کشــور و تعاون روســتایی و نیز دلایل عدم ارائه خدمات هوشمند 
برخی سازمان ها و شرکت های تابعه مورد بررسی قرار گرفت.وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات برگزاری این جلســه را با حضور وزیر جهاد کشــاورزی، 
معاونان و روســای سازمان ها و شــرکت های تابعه این وزارتخانه را نشان از 
درک اهمیت هوشمندســازی ارائه خدمات بر بســتر پنجره واحد خدمات 
دولــت هوشــمند در این مجموعه دانســت و ضمن تشــکر از وزیر جهاد 
کشــاورزی و معاونانش، خاطرنشــان کرد: امیدوارم باروحیه جهادی که در 
این مجموعه ســراغ داریم، به زودی در وزارت جهاد کشاورزی شاهد اتفاقی 
خوب در حوزه هوشمندســازی ارائه خدمات باشیم که مردم بتوانند طعم 
شیرین استفاده از فناوری را در این حوزه بیش از گذشته بچشند.وی ادامه 
داد: بر اساس تکالیف قانونی، امســال باید ۲۰ درصد خدمات دستگاه های 
دولتی کاملا بصورت هوشمند ارائه شود یعنی مردم و ارباب رجوع نه مراجعه 
حضوری به دستگاه های ارائه کننده خدمت داشته باشند، نه هیچ مدرکی از 
آن ها مطالبه شود و نه کارمندی در ارائه خدمت نقش داشته باشد و خدمت 
موردنظر کاملا برخط ارائه شــود.زارع پور تصریح کرد: برخی از سازمان ها و 
شــرکت های تابعه وزارت جهاد کشاورزی در حوزه هوشمندسازی خدمات 
خود تأخیر دارند که برگزاری هفتگی این جلسات نیز به همین منظور است 
تا با شناســایی موانع پیش رو، امکان تحقق تکالیف قانونی که مورد تاکید 
ریاســت محترم جمهوری هم هست در کوتاه ترین زمان ممکن ایجاد شود 
تا دستکم تا پایان ســال ۲۰ درصد خدمات وزارت کشاورزی، سازمان ها و 
شرکت های تابعه به صورت هوشمند ارائه شود.در ادامه این جلسه محمدعلی 
نیکبخت- وزیر جهاد کشاورزی- با تأکید بر اینکه پنجره ملی خدمات دولت 
هوشمند یک خدمت فوق العاده در مسیر تسهیل زندگی مردم است، گفت: 
همه دستگاه های دولتی باید در اسرع وقت شرایطی را ایجاد کنند تا مردم 
بتوانند از این بستری که فراهم شده اســتفاده کنند.وی افزود: پنجره ملی 
خدمات دولت هوشــمند، کار بزرگی اســت که وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات و ســازمان اداری و استخدامی آن را راه اندازی کرده اند که اگر این 
کار را به طور کامل به ســرانجام برسد، شاهد افزایش رضایت مندی در میان 
مردم خواهیم بود.وزیر جهاد کشــاورزی در خاتمه تأکید کرد: این اراده در 
وزارت جهاد کشاورزی وجود دارد که تمامی خدمات خود را از طریق پنجره 
ملی خدمات دولت هوشــمند و به صورت الکترونیکی و هوشــمند به مردم 
ارائه دهد و در این مســیر هیچ مشــکل غیر قابل حلــی وجود ندارد.میثم 
لطیفی- معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان اداری و استخدامی- نیز در 
این جلسه گفت: این جلسات مستمرا برای بررسی وضعیت هوشمندسازی و 
ارائه خدمات دستگاه های دولتی بر بستر پنجره ملی خدمات دولت هوشمند 
برگزار می شــود و امروز نیز در این جلسه تلاش داریم روند هوشمندسازی 

ارائه خدمات در وزارت جهاد کشاورزی را سرعت ببخشیم.

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران خبر داد

هوشمندسازی ۱۵ میدان نفت و گاز ایران با استفاده از هوش مصنوعی

عضو هیات مدیره انجمن صنایع لوازم خانگی ایران عنوان کرد

تصمیمات خلق الساعه و دستوری، سنگ بزرگی پیش پای صنعت لوازم خانگی

مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران گفــت: در پرتو تحول 
دیجیتال و هوشمندسازی، استقرار مرکز راهبری میدان های 
هیدروکربوری را برای ۱۵ میدان نفت و گاز ایجاد خواهیم 
کرد و تفاهم نامه آن در روز گذشــته امضا شــد.به گزارش 
ایســنا، محسن خجسته مهر در مراســم امضای تفاهم نامه 
تأسیس مرکز راهبردی هوش مصنوعی و میدان های نفت و 
گاز دیجیتال و امضای قرارداد کسب فناوری حفر چاه های 
 )RSS( افقی طویل و چند شاخه با بومی سازی ابزار آراس اس
با اشــاره به اینکه در دولت سیزدهم راهبردی ترین مسائل 
فناورانه را با همکاری نزدیک و ســازنده با معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری دنبال می کند، اظهار کرد: شرکت 
ملی نفت ایران در ســاخت و تولید بار اول ۸۲ پروژه را به 
مرحله قرارداد رســانده  و در ســاخت تجهیزات راهبردی 

مانند تجهیزات حفاری هدایت پذیر نیز ورود کرده است.
وی ادامه داد: امسال سال رشد تولید است و از سوی دیگر 
برای اجرای برنامه هفتم توســعه آماده می شــویم، یکی از 
موارد در این برنامه، افزایش تولید و ایجاد ارزش افزوده بالاتر 
است تا رشد هشت درصدی ســالانه اقتصاد ایران محقق 
شــود.معاون وزیر نفت با تاکید بر اینکه شرکت ملی نفت 
ایران اجرای طرح های نیمه تمام را در دستور کار خود دارد، 
گفت: شرکت ملی نفت ایران ۲۱ میلیارد دلار طرح داشته 
که کل آنها مرتبط با رشــد تولید بوده اســت. رشد تولید 
به معنای رشــد اقتصادی و درآمدزایی برای کشــور است 

و ســاخت تجهیز و کالاهای مرتبط همین هدف را دنبال 
می کند.وی با بیان اینکه امروز رشد تولید را با هدف تحقق 
رشد اقتصادی دنبال می کنیم، ادامه داد: اقتصاد دانش بنیان 
و دانش بنیان کردن تولید نفت از اهداف اصلی صنعت نفت 
است.مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران تأکید کرد: با این 
اقدام هــا بهره وری در تولید را محقــق می کنیم زیرا هدف 
دانش بنیان کردن تولید نفت و گاز افزایش بهره وری اســت 
و باید از همه مقدورات کشــور در این مســیر بهره گیریم.

بهره مندی از توان حداکثری حاضران در زیست بوم فناوری 
برای توســعه صنعت نفت خجسته مهر با اشاره به اینکه از 
توانمندی  بازیگران و حاضران در زیســت بوم نوآوری برای 
توســعه صنعت نفت استفاده می کنیم، گفت: برای کاهش 
هزینه هــای تولید و زمان اجرای پروژه ها با هدف بالا بردن 
بازده و کیفیت کار باید از فناوری های پیشــرفته در کشور 
اســتفاده کنیم و این اقدام ها در مسیر افزایش تولید، رشد 
اقتصادی هم به دنبال خواهد داشــت.وی افزود: چند اقدام 
مهم در بالادست صنعت نفت از تولید تا صادرات نفت انجام 
دادیم، اجرای پایلوت های فناورانه در زمینه ازدیاد برداشت 
نخســتین آن بوده که اکنــون در میدان اهــواز با تزریق 
آب انجام می شــود.معاون وزیر نفت ادامه داد: دومین کار 
راهبردی احیای چاه های بســته و کم بازده بود که تاکنون 
در این زمینه ۲۵ قرارداد با شــرکت های دانش بنیان امضا 
کرده ایم. کار روی پروژه های تحقیقاتی برای تولید هیدروژن

خجســته مهر با اشــاره به اینکه برای تولید انرژی پاک در 
حال کار روی پروژه تحقیقاتی برای تولید هیدروژن هستیم، 
گفت: یکی از اقدام های ارزشمند دیگر این است که به دنبال 
ساخت تجهیزات راهبردی فناورانه بودیم که تجهیز حفاری 
هدایت پذیر از این دست به شــمار می آید.وی ادامه داد: با 
حفــاری هدایت پذیــر دورانی، حداکثر تمــاس و برخورد 
تجهیزات با مخزن برای تولید حداکثری ایجاد خواهد شد.

مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران با اشاره به اینکه دوره 
تولید آســان نفت سپری شــده و لازم اســت با توجه به 
پیچیدگی لایه های زمین شناسی، صنعت نفت را دانش بنیان 
کنیم، گفت: ما مســیر خود را گم نکردیم و با همکاری ها 
در این مســیر قدم بر می داریم.خجســته مهر با اشــاره به 
امضای تفاهم نامه تأسیس مرکز راهبردی هوش مصنوعی 
و میدان هــای نفت و گاز دیجیتال برای هوشمندســازی 
۱۵ میدان نفت و گاز افزود: امروز جهان بر اســاس هوش 
مصنوعی اداره می شــود و بنا بر تأکید رهبر معظم انقلاب 
باید در مســیری گام برداریم که جزو ۱۰ کشور بزرگ دنیا 
در استفاده از هوش مصنوعی باشیم.مدیریت تولید نفت با 
استفاده از هوش مصنوعی وی تصریح کرد: اگر می خواهیم 
مدیریت مخازن نفت و گاز را احصا کنیم، تولید نفت را بالا 
ببریــم و بازده را افزایش دهیم بایــد حداقل زمان را برای 
حداکثر تولید از میدان ای مشــترک داشته باشیم و تولید 
را مدیریت کنیم. معاون وزیــر نفت با تاکید بر اینکه باید 

میدان های دیجیتالی نفــت و گاز را ایجاد کنیم، گفت: در 
پرتو تحول دیجیتال و هوشمندسازی، استقرار مرکز راهبری 
میدان هــای هیدروکربوری را بــرای ۱۵ میدان نفت و گاز 
ایجــاد خواهیم کرد و تفاهم نامه آن در روز گذشــته امضا 
شــد. خجسته مهر افزود: در این مسیر باید ۱۵ میدان نفت 
و گاز دیجیتال را عملیاتی کنیم که هزینه های ســرمایه ای 
و عملیاتــی را کاهــش خواهد داد و نظــارت لحظه ای در 
همــه مراحل را برای پایداری تولید نفت و گاز و بررســی 
مشکلات عملیاتی به شــکل هوشمند امکان پذیر می کند.

وی با بیان اینکه باید از هوش مصنوعی برای رســیدن به 
پیشرفته ترین و مدرن ترین تجهیزات استفاده کنیم، تصریح 
کرد: اکنون یکی از کشورهای همسایه ایران ۱۹ میدان نفت 
و گاز خود را دیجیتال راهبری و هدایت می کند.مدیرعامل 
شرکت ملی نفت ایران با بیان اینکه در این مسیر سه اقدام 
مهم باید انجام شــود، گفت: نخســتین اقدام این است که 
کارگروه های مختلف در سطح شرکت های فرعی که بیشتر 
تولیــد نفت و گاز را به عهده دارند ایجاد شــود و با حضور 
متخصصان شرکت ملی نفت، شــرکت های دانش بنیان و 
اکتشــاف و تولید و نخبگان دانشــگاهی مسیر را مشخص 
کنند.خجســته مهر افزود: اقدام دوم با راهبری و مسئولیت 
معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری انجام می شود، 
به طوری کــه پیمانکاران عمومی فناورانه بزرگ تشــکیل 
شوند و آنها هم کنسرسیوم های بزرگ ایجاد کنند.وی ادامه 
داد: گام سوم ایجاد نهاد تنظیم گری، آزمایشگاه های مرجع 
و تولید اســتانداردهای لازم است تا تجهیزاتی که ساخته 
می شود کاربری مناسب داشته باشد.مدیرعامل شرکت ملی 
نفت ایران تصریح کرد: امیدوارم بتوانیم در این رویداد مهم 
و ارزشــمند اقدام هایی انجام دهیم که پس از امضای این 
تفاهم نامه الگویی ارزشمند برای کشور ایجاد شود.ساده ترین 
راه افزایش تولید، نگهداشت توان تولید است خجسته مهر 
تأکیــد کرد: اگر می خواهیم افزایــش تولید را دنبال کنیم 
ساده ترین راه نگهداشت توان تولید و مدیریت تولید است 
که استفاده از فناوری های نو می تواند ایران را به این هدف 
مهم برساند.وی با اشاره به اینکه میدان های دیجیتال افزون 
بر آنکه کاهش طبیعی تولید را جبران می کند نگهداشــت 
توان و افزایش تولید را هم به دنبال خواهند داشــت، گفت: 
ایران دارنده بزرگترین ذخایر نفت و گاز است به طوری که 
۳۴۰ میلیارد بشکه معادل نفت خام منابع هیدروکربوری در 
اختیار دارد که در ۴۱۰ مخزن متمرکز هستند.مدیرعامل 
شرکت ملی نفت ایران با اشاره به واگذاری حفاری ۳۵ حلقه 
چاه در میدان گازی پارس جنوبی به چهار شرکت اکتشاف 
و تولید ایرانی به ارزش یــک میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار 
میلیــارد دلار در روز دوشــنبه )۲۲ آبان ماه(، تصریح کرد: 
بــه زودی حفاری ۳۵ حلقه چاه دیگــر به دیگر پیمانکاران 

ایرانی واگذار خواهد شد.

ایســنا/مرکزی عضو هیات رییسه اتاق بازرگانی اراک و هیئت مدیره انجمن صنایع 
لوازم خانگی ایران گفت: تصمیمات خلق الســاعه و دســتوری، پاشنه آشیل صنایع 
کشور و همچنین صنعت لوازم خانگی در ایران است.عضو هیات رییسه اتاق بازرگانی 
اراک و هیئت مدیره انجمن صنایع لوازم خانگی ایران گفت: تصمیمات خلق الساعه و 
دستوری، پاشنه آشیل صنایع کشور و همچنین صنعت لوازم خانگی در ایران است.

سیدسعید رضوانی در گفت وگو با ایسنا، به مشکلات بخش تولید و چالش های ناشی 
از تصمیمات برخی از مدیران، علی الخصوص بانک مرکزی در این روزها اشاره کرد و 
افزود: تصمیمات خلق الساعه و دستوری، صنعت لوازم خانگی کشور را متوقف کرده 
اســت.وی بیان کرد: وقتی کشور بر مدار توسعه صنعتی و رشد در میزان تولید قرار 
می گیرد نباید با برخی تصمیمات غیرکارشناســی و نیز شتابزده روند رشد و توسعه 
مختل و با چالش مواجه شــود.وی با بیان اینکه "ممنوعیت افزایش ثبت ســفارش 
مواد اولیه بیشــتر از میانگین ۶ ماهه ابتدایی سال ۱۴۰۱ برای واحدهای تولیدی" 
تصمیم خلق الساعه ای است که چالش بزرگی را پیش روی تولیدکنندگان قرار داده 
است، گفت: در این تصمیمی که در سه هفته اخیر گرفته شده است، به جای اینکه 
تولیدکننده موفق و دارای طرح توسعه مورد تشویق قرار گیرد، نه تنها تشویق نشده 
و مورد حمایت قرار نگرفته بلکه حق تامین منابع ارزی از او گرفته شــده و تمامی 
ثبت سفارشات او ابطال شده و در عوض، بر اساس این تصمیم، تولیدکننده ای که در 
نیمه نخست سال، کاهش تولید داشته و طرح توسعه ای هم نداشته تشویق می شود 
و می تواند ثبت سفارش داشته باشد.این تولیدکننده انواع یخچال و فریزر با تاکید 
بر اینکه این تصمیمات فاقد بررسی های کارشناسی، مانع بزرگی پیش روی تولید 
و عملا سرکوب کننده رشد در تولید است، افزود: در هیچ جای دنیا چنین رویه ها و 
تصمیماتی را پیش نمی گیرند و موانع بزرگ این چنینی را پیش پای تولیدکنندگان 
موفق قرار نمی دهند.وی بیان کرد: وقتی کالای لوازم خانگی در سامانه جامع تجارت 
ثبت و برای هر کالایی که تولید می شود شناسه کالا و گارانتی اخذ و تمامی سریال 

نامبرها در سامانه ها ریجستر می شود، یعنی زمانی که عملکرد یک واحد تولیدی به 
لحاظ فعالیت اقتصادی با حضور دولت الکترونیک شــفاف سازی شده، این تصمیم 
بانــک مرکزی و وزارت صنعت، معدن و تجارت نه تنها کمکی به تامین ارز کشــور 
نمی کند بلکه موجب ایجاد مانع و توقف رشــد تولید برای واحدها خواهد شــد.وی 
با تاکید بر اینکه ارز تخصیص داده شــده به هر واحــد تولیدی قابل رصد و پایش 
اســت، گفت: وزارت صمت و بانک مرکزی با ســامانه هایی که در اختیار دارد کلیه 
فعالیت های اقتصادی تولیدکنندگان را ثبت می کند و به طور دقیق می تواند منابع 
ارزی تخصیص داده شده و کالاهای تولید شده به هر واحد تولیدی را رصد و پایش 
کند و چنانچه انحرافی صورت گرفته باشــد اقدام سلبی و برخورد قانونی انجام و او 
را از چرخــه حمایتی خارج کند.عضو هیات مدیره انجمن صنایع لوازم خانگی ایران 
در ادامه گفت: تصمیماتی که ختم به این موضوع می شود که به تولید کننده اجازه 

نمی دهد محموله های رسیده به گمرکات را ترانزیت کند یا نتواند از امتیاز ترخیص 
۹۰ درصدی کالاهای موجود خود در گمرکات اســتفاده کنند نه تنها در سال رشد 
تولید، کمکی به روند تولید نخواهد کرد بلکه مانع بزرگی پیش روی تولیدکنندگان 
اســت.وی تصریح کرد: خوشبختانه تولیدکنندگان ایرانی با اعتبار ملی که به دست 
آورده اند کالاها و مواد اولیه خود را از آن طرف دنیا به گمرکات می رسانند و گمرک 
هــم با حمایت وزارت صمت اجازه ترخیــص درصدی می دهد اما با این اقدام بانک 
مرکزی در حال حاضر حتی ترخیص درصدی کالا متوقف شده و واحدهای تولیدی 
در آستانه تعطیلی قرار دارند. رضوانی از مسئولین نظام و مقام عالی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و بانک مرکزی خواســت تا اجازه ندهند با این اقدام و تصمیم خلق 
الساعه، توسعه صنعتی و رشد تولید در روزهایی که کشور و تولید در روزهای سختی 

به سر می برند متوقف شود.

ایسنا/خوزســتان مدیر تعاون روستایی خوزستان از خرید توافقی بیش از ۵۹ هزار تن انواع محصولات 
کشاورزی و دامی تا پایان مهرماه در استان خبر داد.جمیل ضافی پورزرگانی در گفت و گو با ایسنا، اظهار 
کرد: خرید محصولات کشاورزی و دامی یکی از مهمترین و بارزترین فعالیت های تعاون روستایی برای 
پویایی اقتصادی اســت و از دغدغه ها و اولویت های تعاون روستایی به شمار می رود که در نهایت منجر 
به تامین غذای مردم و تامین خوراک دام می شــود؛ از این رو تعاون روســتایی نسبت به خرید توافقی 
محصولات کشــاورزی و دامی در اســتان اقدام می کند.وی افزود:تعاون روستایی استان از ابتدای سال 
جاری تا پایان مهرماه موفق به خرید ۵۹ هزار و ۵۳۱ تن انواع محصولات کشاورزی و دامی شده است 
و روند خرید همچنان ادامه دارد.پورزرگانی عنوان کرد: ارزش ریالی خرید توافقی محصولات کشاورزی 
و دامی از کشاورزان و دامداران خوزستانی بیش از ۳۶۹ میلیارد تومان بوده است.مدیر تعاون روستایی 
خوزســتان خاطرنشان کرد: محصولات خریداری شده شــامل جو، ذرت علوفه ای، کنسانتره و سبوس 

خوراک دام و همچنین شالی، خرما، گوجه، سیب زمینی و ... بوده است

شرکت ملی مس، ستاد اجرایی فرمان امام و بخش خصوصی در اقدامی مشترک برای تولید ۶۰ درصد کود فسفاته توافقنامه 
همکاری مشــترک امضا کردند.به گزارش ایســنا، علیرضا مهاجر - معاون زراعت وزارت جهادکشاورزی - در مراسم امضای 
تفاهم نامه احداث کارخانه اسید فسفریک شرکت مس ایران برای تأمین خوراک واحد کود شیمیایی ستاد اجرایی فرمان امام 
با خوراک دهی سالانه ۵۰۰ هزار تن اظهار کرد: کود فسفاته از عناصر لازم برای تغذیه خاک در جهت تولید بیشتر و افزایش 
بهره وری است. تاکنون بیش از ۸۰ درصد کود فسفاته کشور از طریق واردات تامین می شد که با انعقاد این توافقنامه و احداث 
کارخانه ۵۰۰ هزار تنی به همت ســتاد اجرایی فرمان امام، شــرکت ملی صنایع مس، صندوق جهش تولید در دیم زار وزارت 
جهادکشــاورزی و بخش خصوصی،  ۶۰ درصد نیاز به این نهاده کشــاورزی از تولید داخل تامین می شود.وی افزود: بر اساس 

آمار موسسه تحقیقات خاک و آب کشور، خاک اراضی کشاورزی برای تأمین نیاز فعلی ایران به یک میلیون و ۴۰۰ هزار تن کود فسفاته نیاز دارد و به طور مشخص 
با انجام این پروژه از خروج ۵۰۰ میلیون دلار جلوگیری می شود.بنابر اعلام وزارت جهادکشاورزی در ادامه این مراسم مدیر عامل شرکت ملی صنایع مس ایران اظهار 
کرد: بنا داریم در یک دوره ۲۰ ســاله،  ۵۰۰ هزار تن اســید فسفریک را سالانه به کارخانه طرف توافق تحویل دهیم تا کود فسفاته مورد نیاز کشاورزی کشور تامین 
شود.سیدمصطفی سیدهاشمی- معاون هماهنگی ستاد اجرایی فرمان امام - هم در این مراسم با تاکید بر خواست مقام معظم رهبری در خصوص اقتصاد مقاومتی 
گفت: با اجرای این تفاهم نامه دغدغه ای در تامین خوراک کارخانه تولید کود شیمیایی نخواهیم داشت و گام بزرگی در جهت سیاست اقتصاد مقاومتی و تکیه بر تولید 

داخل برداشته خواهد شد.

مدیر تعاون روستایی خوزستان خبر داد

خرید توافقی بیش از ۵۹ هزار تن محصول کشاورزی و 
دامی در خوزستان

تامین ۶۰ درصدی نیاز به کود فسفاته از تولید داخل
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در تابش خیره کننده خورشید، تعداد نامعلومی از سیارک های نزدیک 
به زمین در مدارهای ناپیدا حرکت می کنند و بقیه آنها دیده نمی شوند 
اما شاید نسل جدیدی از تلسکوپ های فروسرخ بتوانند بهترین دفاع 
ما در برابر فاجعه احتمالی باشــند.به گزارش ایســنا و به نقل از لایو 
ســاینس، صبح روز ۱۵ فوریه ۲۰۱۳، یک شهاب سنگ به اندازه یک 
نیمه تریلر از جهت طلوع خورشــید به صورت یک توپ آتشین بر فراز 
شهر چلیابینسک روسیه منفجر شد. این شهاب سنگ که از خورشید 
هم درخشان تر بود، با ۳۰ برابر انرژی بمبی که هیروشیما را ویران کرد، 
در ۲۲ کیلومتری بالای سطح زمین منفجر شد. این انفجار به شکسته 
شــدن شیشه های بیش از ۷۰۰۰ ساختمان، کور شدن موقت عابران، 
ســوختگی فوری با اشعه فرابنفش و مجروح شدن بیش از ۱۶۰۰ نفر 
منجر شــد اما مرگ و میر در پی نداشت.گفته می شود شهاب سنگ 
چلیابینسک، بزرگترین جرم فضایی طبیعی محسوب می شود که در 
بیش از ۱۰۰ سال گذشته وارد جو زمین شده است. با وجود این، هیچ 
رصدخانه ای روی زمین آن را مشــاهده نکرد. شهاب سنگ با رسیدن 
به زمین از جهت خورشــید، در بزرگترین نقطه کور ما پنهان ماند تا 
اینکه دیگر برای دیدن آن خیلی دیر شده بود.نکته مثبت این است که 
 )ESA(»رویدادهایی از این دست متداول نیستند. »آژانس فضایی اروپا
تخمین می زند سنگ هایی به اندازه شهاب سنگ چلیابینسک - تقریبا 
۲۰ متر عرض - هر ۵۰ تا ۱۰۰ سال یک بار به جو زمین نفوذ می کنند. 
سیارک های بزرگتر دفعات کمتری برخورد می کنند. ستاره شناسان تا 
به امروز، از مدار بیش از ۳۳ هزار سیارک نزدیک به زمین نقشه برداری 
کرده اند و دریافته اند که هیچ کدام خطر برخورد با سیاره ما را حداقل 
برای قرن آینده ندارند.اما به گفته کارشناسان، نمی توان خطر سیارک 
غیر قابل دیدن را محاسبه کرد و در مورد هزاران نمونه از آنها چیزی 
گفته نشده اســت؛ از جمله برخی از آنها که آن قدر بزرگ هستند تا 
بتوانند شهرها را از بین ببرند، رویدادهای انقراض انبوه را ایجاد کنند و 
به حرکت کردن در مسیرهای نامعلومی پیرامون ستاره ما بپردازند. این 
واقعیت تلخ ستاره شناسان را هم در مورد عواقب احتمالی نگران کرده و 
هم انگیزه پیدا کردن هر چه بیشتر سیارک های پنهان منظومه شمسی 
را به وجود آورده اســت. هنگامی که ستاره شناسان در مورد آنها آگاه 
شوند، می توانند سیارک های مرگبار را تحت نظر بگیرند و در صورت 
نیاز آنها را منحرف کنند یا اگر همه برنامه ها شکست بخورد، می توانند 
به مردم هشــدار دهند که برای جلوگیری از تلفات گسترده جابه جا 
شــوند.»ایمی ماینزر«)Amy Mainzer( استاد علوم سیاره ای »دانشگاه 
آریزونا« و پژوهشــگر ارشد دو مأموریت شکار سیارک های ناسا گفت: 
مشکل سازترین جرم، جرمی است که از آن اطلاعی ندارید. اگر بدانیم 
چه چیزی وجود دارد، می توانیم خطر واقعی را بهتر تخمین بزنیم.قاتل 
شهر خورشید هر لحظه سیارک های بی شماری را از دید پنهان می کند 
که »سیارک های آپولو«)Apollo asteroids( در حال چرخش را نیز در بر 
دارد. سیارک های آپولو، اجرام نزدیک به زمین هستند که بیشتر وقت 
خود را فراتر از مدار زمین می گذرانند اما گهگاه از مسیر سیاره ما عبور 
می کنند تا به خورشید نزدیک تر شوند. همچنین سیارک های بی شمار 
 Aten(»مذکور، گروه مرموزی از ســیارک ها به نام »سیارک های آتن
asteroids( را نیز شامل می شوند که تقریبا به طور کامل به دور زمین 
می چرخند. »اســکات شــپرد«) Scott Sheppard( پژوهشگر »مؤسسه 
علمی کارنگی« گفت: ســیارک های آتن، خطرناک ترین ســیارک ها 
هستند زیرا در دورترین نقطه از مدار زمین عبور می کنند. آمدن آنها 
دیده نمی شود زیرا هرگز در تاریکی آسمان شب نیستند.ماینزر گفت: 
مانند همه سیارک ها، بیشتر این سنگ های فضایی پنهان احتمالا به 
اندازه ای کوچک هســتند که به طور کامل در جو زمین بســوزند اما 
تخمین زده می شود که سیارک های کشف نشده زیادی نیز با قطر بیش 
از ۱۴۰ متر وجود داشته باشند. آنها به اندازه ای بزرگ هستند که از فرو 
رفتن در جو جان سالم به در ببرند و در اثر برخورد، آسیب های محلی 
فاجعه باری را ایجاد کنند.گاهی اوقات به سیارک هایی با این پتانسیل 
مخرب، لقب »قاتل شهر« داده می شود. ماینزر ادامه داد: ما معتقدیم 
کــه تقریبا ۴۰ درصد از این ســیارک ها را در یک منطقه ۱۴۰ متری 
پیدا کرده ایم.براســاس برآوردهای ناسا، حدود ۱۴ هزار سیارک برای 
یافتن باقی مانده است.ممکن است اجرام بسیار بزرگتری نیز در تابش 
خیره کننده خورشــید منتظر ما باشند. شپرد گفت: اگرچه این بسیار 
نادر است اما تعداد انگشت شماری از سیارک های موسوم به قاتل سیاره 
کــه بیش از یک کیلومتر قطر دارند و می توانند یک انقراض جهانی را 

ایجاد کنند، ممکن است در تابش نور خورشید در کمین باشند.

خورشید نمی گذارد 
سیارک های قاتل را ببینیم!

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

دری به معرفت!

خودرو وارداتی ایران خودرو به صورت رسمی رونمایی شد

شرکت ایران خودرو در مراسمی خودروی وارداتی خود به نام  شاین مکس)shine max( را در دو نسخه بنزینی و هیبریدی معرفی 
و رونمایی کرد.به گزارش عصر ایران، کامران خسروانی مدیرعامل ایساکو کیش، در مراسم معرفی و رونمایی خودرو شاین مکس 
که با حضور گزینشی برخی از خبرنگاران برگزار شد با بیان اینکه ماموریت واردات خودروهاي ایران خودرو به ایساکو کیش محول 
شده است خاطر نشان کرد: خودرو shinemax از شرکت دانگ فنگ چین انتخاب شده است و دو کلاس هیبریدی و بنزینی عرضه 
می شود. سدان وارداتی ایران خودرو در نسخه بنزینی به موتور ۱.۵ لیتری توربو با فناوری پاشش مستقیم سوخت )TGDi( مجهز 
اســت که این موتور  توان تولید قدرت ۱۹۰ اســب بخار و گشتاور ۳۰۰ نیوتن متر را دارد. قدرت از طریق جعبه دنده ۷ سرعته 

دوکلاچه ترَ به چرخ های جلو می رسد.

!NBA درگیری های شدید در
در جریان دیدارهای بامداد امروز لیگ بسکتبال NBA، در دو بازی درگیری های شدیدی رخ داد. به گزارش ایسنا، لیگ بسکتبال NBA در حالی بامداد 
امروز )چهارشنبه - ۲۴ آبان ۱۴۰۲( با برگزاری ۱۰ دیدار پیگیری شد که بامداد )به وقت ایران( پر حادثه و خشنی را در بازی های مختلف تجربه کرد. 
در تقابل امروز تیم های مینه سوتا تیمبرولوز و گلدن استیت وریرز صحنه هایی به ثبت رسید که تعجب بسیاری از هواداران این لیگ را به همراه داشت؛ 
چرا که رخ دادن درگیری در دقایق ابتدایی یک بازی آن هم در همان دقیقه دوم کوارتر نخست، در نوع خود جالب بود.این درگیری شدید از آنجایی 
شروع شد که پس از بلاک شدن توپ روی سبد گلدن استیت، بازیکنان این تیم در حال طرح ریزی یک ضد حمله به سمت سبد مینه سوتا بودند که 

»مک دنیلز«، بازیکن مینه سوتا به صورت عجیب لباس »کلی تامپسون« بازیکن گلدن سایت را کشید تا دلیل شروع درگیری باشد.

پیشنهاد

چهره روز

هرگز رهایم مکن
 Never Let کتاب هرگــز رهایم مکن با عنوان اصلــی
Me Go اثر کازوئو ایشــی گورو است که در سال ۲۰۰۵ 
منتشر شد و سبک آن را علمی – تخیلی می دانند اما 
عشق نیز در این رمان جایگاه ویژه ای دارد. نویسنده ای 
کــه در ناکازاکی – ژاپــن – به دنیا آمــد اما وقتی ۵ 
ســاله بود خانواده اش به انگلســتان مهاجرت کردند. 
کتاب های ایشی گورو شباهتی به ادبیات ژاپن ندارد و او 
رمان هایش را به زبان انگلیسی چاپ می کند. خودش 
هم اعتراف می کند که آشنایی چندانی با ادبیات ژاپن 
ندارد. رمان هرگز رهایم مکن با داستان عجیبش کتابی 
درباره پناه بردن به عشق و تا حدودی پناه بردن به هنر 
است. داســتانی که از روی آن در سال ۲۰۱۰ فیلمی 
ساخته شــده اســت. در این فیلم اندرو گارفیلد هم 
نقش آفرینی می کند و می توان گفت از جمله فیلم های 
خوبی ست که از روی کتاب ها ساخته شده است. این رمان نامزد جایزه بوکر در سال ۲۰۰۵ شد و در 
همین سال توانست از سوی مجله تایم به عنوان بهترین رمان سال انتخاب شود. همچنین در سال 
۲۰۱۷ کازوئو ایشی گورو توانست موفق به دریافت جایزه نوبل شود. موسسه نوبل در وصف کارهای 
ایشی گورو می نویسد: »کسی که در رمان هایش با بار عاطفی زیاد، پرتگاهی را زیر احساس غیر واقعی 
ما در رابطه با کنش هایی با دنیای خارج کشف کرده است.« داستان این رمان – در اواخر دهه ۱۹۹۰ 
در انگلستان – از زبان »کتی اچ« روایت می شود و درباره دانش آموزانی است که با یک هدف خاص 
در مدرسه ای خاص به نام »هیلشم« بزرگ می شوند. کتی که رمان را روایت می کند اکنون ۱۱ سال 
است به عنوان پرستار خدمت می کند و این امتیاز بزرگ را دارد که بیمارانش را خودش انتخاب کند. 
در جریان همین انتخاب بیمار به دو دوست قدیمی خود یعنی »روت« و »تام« می رسد. بچه هایی که 
با آن ها در هیلشم بزرگ شده بود. روت دوست صمیمی کتی است و تام پسری با رفتارهای عجیب 
بود. تام همیشه مورد اذیت قرار می گرفت اما به مرور زمان رابطه ای نزدیک با کتی و روت پیدا می کند 

در حدی که روابط این سه نفر بسیار پیچیده می شود.

تام هوپر
با توجه بــه آخرین فیلم هوپر به نام گربه ها )Cats( در 
سال ۲۰۱۹ که در هیچ زمینه ای نتوانست نظر منتقدان 
یا مخاطبــان را جذب کند، دفاع کــردن از او در این 
لیست تبدیل به کار سختی می شود، اما اگر کارنامه ی 
او را از ابتــدا و از آن جایی که با کارهای تلویزیونی در 
بریتانیــا آن را آغاز کرد، مرور کنیــم، درمی یابیم که 
او را می توان بــه عنوان یکــی از کارگردان های قابل 
احترام قرن بیست ویکم قبول کرد. یکی از ویژگی های 
کارنامه ی هوپر نماهای نزدیک او اســت و اگرچه این 
نماها در کارهای او به درخشــانی نماهای نزدیک بری 
جنکینز و مایکل مان نیستند، اما بااین حال او نماهای 
نزدیــک خود را با ظرافت و نگاهی دقیق به کار می برد 
و درام های دوره ای اش را با روشــی مخصوص به خود 
روایت می کند. تولد: ۱ ژانویه ۱۹۷۲ )۱۱ دی ۱۳۵۰( 
سن: ۴۹ سال ملیت: انگلستان بهترین فیلم: ســخنرانی پادشاه )The King’s Speech( پنج فیلم از 
هوپر که پیشنهاد می شود، ببینید: ســخنرانی پادشاه دختر دانمارکی ) The Danish Girl( بینوایان 
)Les Misérables( یونایتــد لعنتی )The Damned United( لنگفورد )Longford( تام هاپر انگلیســی 
الاصل راه طولانی در حرفه بازیگری خود پیموده است. تام هاپر که دانشجوی سابق کالج رز بروفورد 
بود و در آنجا بازیگری خوانده بود، به دلیل مشارکت در هر دو فیلم و در برخی از سریال های درام 
بســیار محبوب تلویزیونی از جمله مرلین )۲۰۰8( در نقش شــوالیه مرد قدرتمند سر پرسیوال، و 
پس از آن بازی به یاد ماندنی، به طور گسترده ای شناخته شده است. )تقریباً به عنوان تصویری از 
فیلم »ثور« مارول کامیک با بازی کریس همسورث ظاهر می شود( در فیلم قرون وسطایی »مردان 
 Barbarians Rising شمالی: حماسه وایکینگ« )۲۰۱۴(. سپس هاپر به یک مینی سریال دو قسمتی
)۲۰۱۶( در نقش سرباز رومی آرمینیوس پیوست، قبل از اینکه با سریال درام Starz بادبان های سیاه 
)۲۰۱۴( قرارداد ببندد. ســریال درام فانتزی قرون وسطایی بازی تاج و تخت )HBO )۲۰۱۱ بدون 
از دست دادن هیچ تقاضایی برای حضور عضلانی ۶'۵ او، او را برای فصل هفتم خود برای به تصویر 

کشیدن دیکن تارلی، شکارچی شمشیرباز، استخدام کرد.

فرهنگ

تهران- ایرنا- ســازمان »ناظر حقوق بشری اروپا_
مدیترانه« )ناظر یورو_مد( اعلام کرد اسرائیل برای 
ســخت تر کردن شــرایط زندگی غیرنظامیان نوار 
غزه، آنچه را که فقط »جنگ گرســنگی« می توان 
نامید، علیه ســاکنان این باریکه شــدت بخشیده 
است.بر اســاس گزارش این سازمان حقوق بشری، 
جنگ گرسنگی به راه انداخته شده توسط اسرائیل، 
به سطوح بسیار خطرناکی رســیده به گونه ای که 
انتقال مواد غذایی به شــمال نوار غزه را قطع کرده 
و کارخانه ها، نانوایی ها، فروشــگاه های مواد غذایی، 
تانکرها و مراکز تامیــن آب را بمباران و نابود کرده 
است.اســرائیل در روزهای اخیر حملات خود را بر 
هــدف قرار دادن ژنراتورهای برق و واحدهای خورشــیدی تولید انرژی متمرکز کرده اســت؛ 
آن هــم در حالی که واحدهای تجاری و رســتوران ها برای حفظ حداقلی فعالیت خود به این 
تاسیسات وابسته اند. براساس اعلام ناظر حقوق بشری اروپا_ مدیترانه، اسرائیل همچنین مناطق 
کشــاورزی شرق غزه، انبارهای آرد، قایق های ماهیگیران و مقرهای سازمان های امدادرسان از 
جمله نهادهای وابسته به آژانس امدادرسانی و کاریابی برای آوارگان فلسطینی )آنروا( را هدف 
قرار داده است.این ســازمان حقوق بشری هشدار داد، اگر جامعه جهانی به سرعت وارد عمل 
نشود به زودی موج انفجاری مرگ کودکان در غزه رخ خواهد داد. البته این در حالی است که 
در روزهای اخیر شــمار کودکانی که به دلیل سوء تغذیه حاد به مراقبت های پزشکی نیاز پیدا 

کرده اند، افزایش شدیدی داشته است.

»جنگ گرسنگی«، رویکرد اسرائیل 
علیه غیرنظامیان غزه
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